
Grønn økonomi

Slik starter sangen «se 
min kjole», men økonomi-
en kommer også i mange 

farger. Vi vil gjerne høre 
om den blå økonomien, men 
mange vil hevde at vi lever 
i en oljesort økonomi. Nå vil 
EU dra oss mot en grønn øko-
nomi, der miljø og bærekraft 
er forutsetningen for lønn-
somhet: Alle produkter som 
skal omsettes i EU skal følges 
av en transparent og pålitelig 
dokumentasjon av produktets 
miljøregnskap. Hele livsløpet 
skal med i regnskapet, fra 
utvinning av råvarer og frem 
til forbruker, og alle typer 
miljøpåvirkning og ressurs-
bruk skal inkluderes.  

Det er lett å se for seg at dis-
se miljøregnskapene kan lede 
frem til enda et miljømerke. 
Mange har fortsatt troen på 
at forbrukeren, våre valg i 
matvaredisken, skal dra oss i 
retning av en mer bærekraf-
tig utvikling. Til tross for at 
denne mekanismen har blitt 
prøvd i flere tiår er det van-
skelig å finne entydige bevis 

for at større kundegrupper 
virkelig vil betale mer for de 
mest miljøvennlige produk-
tene. Heldigvis inkluderer EU 
sin grønne økonomi mer enn 
miljømerker. Produktenes 
miljøregnskap skal også gi 
et kunnskapsgrunnlag for 
andre beslutningstakere. 
Politikere skal få en bred, 
helhetlig og dyp forståelse av 
miljøeffektene av de ram-
mebetingelsene de gir ulike 
produkter. Forhandlere skal 

gis muligheten til å velge ut 
de mest miljøvennlige 
leverandørene og slik 
tiltrekke seg viktige kun-

degrupper. For der hvor det 
er vanskelig for selv den mest 

oppdaterte forbruker å gjø-
re valg flere titalls ganger 
gjennom en handlerunde, 
så kan det være enklere å 

gjøre et miljøvalg i det man 
velger butikk. For de store 
supermarkedkjedene blir 
det viktig å fremstå som 
den mest miljøbevisste og 
slik tiltrekke seg viktige 
kundegrupper.   

For Norsk sjømat kan 
EU sitt krav om et helhet-
lig miljøregnskap for alle 
produkter bli positivt. Det 
vil selvsagt medføre at 

man må kartlegge egne pro-
duksjonssystemer fra en ny 
vinkel, men enda viktigere er 
det at det gir oss en etablert 
arena for å kommunisere 
alle de positive miljøegen-
skapene som sjømat kan ha. 
For eksempel har vi vist at 
sammenlignet med andre 
matprodukter forårsaker 
sjømat mindre klimagassut-
slipp, bruker mindre energi 
og ferskvann og okkuperer 
mindre landbruksareal.

Akkurat nå er vi i Sintef, 
sammen med FHL og en 
stor gruppe av Europeiske 
sjømatinteressenter, i ferd 
med å foreslå regler for 
hvordan miljøregnskapet av 
sjømatprodukter skal gjen-
nomføres og brukes i EU 
sitt grønne marked. Det er 
viktig at aktører i den norske 
sjømatnæringen engasjerer 
seg i denne prosessen. For å 
sikre at vi foreslår regler som 
fanger de viktigste miljøas-
pektene på en effektiv måte, 
og som sikrer oss en tiltrodd 
arena for helhetlig miljøkom-
munikasjon. 

”” Alle 
produkter som 
skal omsettes i 
EU skal følges av 
en transparent 
og pålitelig 
dokumentasjon 
av produktets 
miljøregnskap

Våre kjoler er i alle farger - grønn, blå, rød, hvit, sort 
og mange fler.... 
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Fredag denne uken kommer dommen i 
gruvestriden i Førdefjorden, og vårt håp er 
at myndighetene i Oslo forstår konsekven-

sene av et gruve-ja, og derfor konkluderer med å 
si nei til sjødeponier. En rekke faginstanser har 
vært negative, og det er på tide Norge sier klart 
i fra at det er verdens beste sjømatnasjon vi 
skal bli, og ikke et land som synes det er greit at 
fjordene våre blir avfallsplass for tungmetaller. 

Det er Kommunal- og moderniseringsdepar-
tementet som skal fatte vedtak om regulerings-
planen for Engebøprosjektet i Sogn og Fjordane. 
Planene om utvinning av mineraler i Naustdal 
forutsetter at det tillates utslipp av store meng-
der gruveavfall og kjemikalier i Førdefjorden. 
Dette er etter vår mening ikke forenlig med 
Norge som miljø- og sjømatnasjon.

De store sjømatorganisasjonen mener planene 
kan påføre sjømatnæringen betydelig skade, noe 
vi en rekke ganger har dokumentert gjennom 
nyhets- og reportasjeartikler. Gjennom reporta-
sjer fra blant annet Spania tidligere i år, viste vi 
at dette er noe også fiskerkjøperne ute i Europa 
er opptatt av. Dersom norsk myndigheter sier 
ja, vil ikke det gå europeiske fiskespisere hus 

forbi. Dette vil 
garantert svekke 
omdømmet til 
norsk sjømat, noe 
som kan få konse-
kvenser for norsk 
fiskeeksport. 

Verden omkring 
oss blir stadig mer 
miljøbevisste 

og forbrukerne blir mer og mer opptatt av ren 
og sunn mat. Dette bør ikke myndighetene 
kimse av. En sjømateksport på over 60 milliar-
der kroner er viktig for både Norge som nasjon, 
sjømatnæringen og en rekke kystsamfunn på 
kysten. Heller ikke som turist- og reiselivs-
nasjon tror vi Norge er tjent med slike gruve-
deponi.

Så godt som samtlige fagorganer, faginstitutt 
og næringsorganisasjoner med kompetanse på 
forurensing, fjordmiljø, sjømatområder, sjømat-
næring og mattrygghet har vært kritiske til de 
planlagte utslippene i Førdefjorden. Vi mener 
myndighetene må ta disse signalene langt mer 
alvorlig enn det virker som de gjør. Konklusjo-
nen bør derfor være klar: Norge må ikke bli et 
av få land i verden som godkjenner gruvedepo-
nier i fjordene.

Frustrerte fiskere

Torske- og hysefiskerne er for tiden kjempe-
frusterte over reguleringene av fisket, og 
skytset rettes spesielt mot Fiskeridirekto-

ratet i Bergen som sender ut alle J-meldingene 
(reguleringsforskriftene). Fiskerne vet ikke fra 
en dag til en annen hva som gjelder, og vi forstår 
godt at frustrasjonen er høy. Likevel tar vi sterk 
avstand fra fiskerne som dumper fisk. Uansett 
hvor mye problemer reguleringene skaper kan 
vi ikke tolerere fiskedumping.

Må si klart nei

Et gruve-ja vil 
svekke vårt 
rykte som en 
sjømatnasjon
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